
دكتر صالح آبادي   رييس سازمان بورس و اوراق بهادار
در گفت و گو با ماهنامه بورس كالا  مطرح كرد؛

 امير آشتياني 

 ارزيابی كلی شما از بورس كالا با توجه 
به اين كه يک س�ال از فعاليت آن گذشته 

چيست؟
بحث راه اندازی و تشكيل بورس كالا به ساختار 
جديد بورس مربوط می شود. در واقع اين ايده كه 
ما يك بورس كالا واحد داشته باشيم و انواع و اقسام 
كالاها در معامله ش��ود در ش��ورای بورس مطرح 
گرديد كه پس از 4 الی 5 جلس��ه كار كارشناسی 
نهايتا اين بحث به جمع بندی رس��يد و ش��ورای 
بورس با اين استدلال كه دليلی وجود ندارد برای 
هر كالايی ك��ه وارد بازار می ش��ود ي��ك بورس 
جداگانه تعريف كنيم بلكه م��ی توان يك بورس 
كالايی واحد داش��ت و در آن انواع و اقسام كالا ها 
در آن داد و ستد شود بالاخره ممكن است يك روز 
سيمان وارد بورس شود يا حتی محصولات متنوع 
پتروشيمی، فلزی و كشاورزی و طيف گسترده ای 
از محصولات كه ممكن اس��ت روز ی وارد بورس 
كالا شوند پس ما بايد يك س��اختار مشخصی را 
تعريف می كرديم كه ب��رای تمام محصولات يك 

بورس كالاي واحد داشته باشيم.
پس از آن ك��ه اين ايده در ش��ورای بورس به 
تصويب رسيد مراحل راه اندازی شركت همچون 
انتخاب تركيب س��هامداران، برگ��زاری مجمع 
عمومی، انتخاب هيات مديره و مش��خص شدن 
مديرعامل انجام شد و نهايتا در اول مهر سال 86 
بورس كالای ايران شروع به كار كرد كه اين نقطه 
ورود ما به  بورس كالا بود كه در واقع يك س��ال 
از آن می گذرد. با تش��كيل ب��ورس كالا فعاليت 
های دو بورس سابق كش��اورزی و فلزات به اين 
بورس منتقل ش��د. پس از ش��روع به كار بورس 
كالا ما همواره ب��ه دنبال اين بوديم ك��ه با ورود 
محصولات جديد به اين بورس بر تعداد كالاهای 
قابل معامله در آن بيفزاي��م و محصولات از تنوع 

برخوردار باش��ند. در واقع حجم معاملات بورس 
كش��ارزی پايين بود و عمده وابس��تگی بورس 
كالا به محصولات فلزی مثل فولاد، آلومينيوم، 
مس و روی بود كه نهايتا در اواخر س��ال گذشته 
و در ماه های اول فعاليت بورس كالا محصولات 
پتروشيمی وارد اين بورس شد كه به لحاظ حجم 
و ارزش تاثي��ر قابل توجهی در بورس داش��ت و 
بورس كالا را از تك محصولی بودن و وابس��تگی 
به فلزات جدا كرد و فعاليت اين بورس را توسعه 
داد. بنابراين اين قدم خوب و مثبت بود كه با يك 
س��ری محصولات اوليه شروع ش��د و به ترتيب 
محصولات ديگری وارد فرآيند پذيرش ش��دند. 
در حال حاظر هم هي��ات پذيرش بورس كالا در 
حال بررسی و پذيرش محصولات جديد به اين 

بورس است.
 در حوزه مقررات چ�ه  اقداماتي صورت  

گرفته است؟
يك��ی ديگ��ر از وظاي��ف اصل��ی س��ازمان 
فعاليت های مقرراتی اس��ت كه س��ازمان بورس 
در جهت رسيدن به اين اهداف مقرارت پذيرش 
محصولات جديد در ب��ورس كالا را تعيين كرد. 
مقرارت پذي��رش كالا در اين ب��ورس مربوط به 
دس��تورالعمل پذيرش كالاس��ت كه اوايل سال 
8۷ به تصويب رسيد. اين مقرارات باعث خواهد 
ش��د هم كالاهای جديد با ش��رايط من��درج در 
دس��تورالعمل در آن پذيرش ش��ود و هم اوراق 
بهادار مبتنی بر كالا مثل فيوچرزها و آپشن ها در 

آن داد و ستد شود. 
 در زمين�ه اس�تفاده از ابزارهاي مالي 
جديد چه تمهيداتي انديشيده شده است؟
يكی ديگر از مسائلی كه در سازمان به دنبال 
آن بوديم تنوع بخش��يدن به ابزارهای مالی بود، 
يعنی فقط روی محص��ولات فيزيكی ما معامله 

انجام نداشته باشيم و بر روی اوراق جديد مبتنی 
بر اوراق بهادار نيز معامله انجام شود. بنابراين اين 
امر نيز در دس��تور كار قرار گرفت و از نيمه دوم 
سال گذشته بحث های فقهی قرارداد های آتی 
در كميته تخصص فقهی سازمان بورس آغاز شد 
و نهايتا بعد از جلس��ات متعددی كه برگزار شد 
اين بحث در كميته فقهی به جمع بندی رسيد و 
قبل از پايان سال چارچوب كلی اين ابزار به دليل 
اينكه بايد به عن��وان يك ابزار جدي��د در قانون 
جديد سازمان تعريف می ش��د. براساس بند 4 
ماده 4 قانون بازار س��رمايه به عنوان ابزار جديد 
به شورای عالی بورس پيشنهاد شد، شورای عالی 
بورس هم در يك ضوابط اين ابزار را هم به عنوان 
ابزار مالی تصويب كرد. مباحث فقهی هم مطرح 
شد و تعاريف و ضوابط كلی كه در آن مدنظر بود 
لحاظ شد و نهايتا رای س��ازمان برای اجرای اين 

ابزار مالی ابلاغ شد. 
 براي توس�عه  معاملات آت�ي هم كاري 

كرده ايد؟
بلافاصله در اواخر سال گذشته دستورالعمل 
اج��رای معاملات آتی در جلس��ات اواخر س��ال 
گذش��ته در هي��ات مديره س��ازمان براس��اس 
اختياراتی كه شورای بورس و قانون بازار سرمايه 
به ما داده بود تصويب ش��د. و اين دستور العمل 
را با كميت��ه تخصصی فقهی معام��لات آتی نيز 
در ميان گذاشتيم. و تاييديه اين كميته را برای 
دس��تورالعمل مصوب ش��ده معاملات آتی اخذ 
كرديم. در كنار تعيين دس��تورالعمل و مقررات 
جند كار ديگر نظير نرم افزار معاملاتی اين ابزار، 
ارتباط اين نرم افزار با بان��ك و كارگزار، آموزش 
كارگزاران و آموزش كس��انی كه قصد داد و ستد 
در اين ن��وع ابزار ها را داش��تند باي��د انجام می 
داديم. آموزش كارگزاران ش��روع ش��د در كنار 

نوسان
وقتي كه در سال 68 بحث ادغام بورس هاي كالا جنبه عملي به خود گرفت و  دو بورس كالاي كشاورزي و فلزات  به واسطه قانون 
جديد و مصوبه شوراي بورس ادغام شدند نقش س��ازمان بورس و اوراق بهادار در فعاليت اين نوزاد تازه بازار سرمايه بيشتر شد اما به 
خاطر سياست هاي اتخاذ شده سازمان برخي معتقدند گاهي اوقات حتي اين نقش از نظارت هم فراتر مي رفت. به بهانه ورود بورس 

كالا به دو سالگي ساعتي را با دكتر علي صالح آبادي رييس سازمان بورس و اوراق بهادار به صحبت نشستيم كه در ادامه مي آيد

است
فيوچرزذات



آن هماهنگ��ی با بان��ك در خص��وص پرداخت 
ها و دريافت ه��ا و همچنين تس��ويه ای ابزار ها 
انجام شد. تس��ت های مختلفی بر روی نرم افزار 
معاملات انجام ش��د البته به دليل اينكه اين كار 
يك كار وس��يع و بزرگی بود س��ال 85 ش��روع 
شد و تا تيرماه س��ال 8۷ ادامه داشت و نهايتا در 
اوايل تير 8۷ بود كه اولي��ن قراردادهای فيوچرز 
در كش��ور پا به عرصه وجود گذاشت و چيزی در 
حدود 5 ماه اس��ت كه اين قراردادها شروع شده 
و در مرحل رش��د و توس��عه قرار دارد به همين 
دليل س��ازمان به تع��دادی از كارگ��زاران اوراق 
بهادار ني��ز مجوز معامله در ق��رار دادهای آتی را 
داد تا بتوانند فيوچرز معامله كنند و اخيرا هم به 
28 شركت كارگزاری ديگر علاوه بر كارگزارانی 
كه قبلا مجوز معامل��ه در اين نوع ق��رار دادها را 
گرفته بودند مجوز داد و س��تد در معاملات آتی 
و فيوچرزها داده شده. همچنين در آزمون های 
اص��ول مقدماتی بورس كالا نيز ب��رای معاملات 
آتی آزمونی جداگان��ه برگزار كردي��م كه 350 
شركت كننده داشت و اين اميدوار كننده است 
كه حدود 350 نفر برای معامله اين نوع قراردادها 

مشتاق باشند و در آزمون شركت كنند.
  اما در بحث گسترش فرهنگ معاملات 

آتي هنوز اقدامات زيادي بايد انجام شود.
در بحث آموزش كارهای بس��يار زيادی هم در 
سازمان بورس و اوراق بهادار و هم در شركت بورس 
كالا انجام شد تا نهايتا اين افراد بتوانند در معاملات 
آتی فعاليت كنند و هر چه رو به جلو حركت كنيم 
می توانيم برای فيوچرزها كالاهای جديدی تعريف 
كنيم تا اين ابزار مالی جديد بتواند در بورس كالا به 
بهترين شكل اجرا ش��ود. در معاملات آتی دليلی 
وجود ندارد كه كارگزار در تالار بورس كالا حضور 
داشته باشد بلكه می تواند از تالارهای اختصاصی 

كارگزاری، معاملات فيوچرز  را  انجام دهد.
بحث ديگری هم كه در بورس كالا مطرح بود 
مربوط به كارگزاران اين بورس بود. بهر حال تعداد 
كارگزاران بورس كالا محدود بود و بايد بر تعدا د اين 
كارگزاران افزوده  شد كه به حمد الله اين امر هم در 
سال گذشته انجام ش��د و بر تعداد كارگزاران اين 
بورس افزوده شد تا بتوانند در كنار ساير كارگزاران 

به فعاليت خودشان ادامه دهند.
يكی ديگر از مباحثی كه سازمان در حوزه بورس 
كالا پی گيری می كند، بازرسی كارگزاران بورس 
كالاس��ت، در اين زمينه در گذش��ته ضعف هايی 
در بورس كالا وجود داش��ت. در ابتدا س��ازمان بر 
كارگ��زاران ب��ورس كالا نظارت داش��ت كه بعضا 
تخلفاتی وجود داش��ت و تع��دادی رای نيز برای 
آنها صادر شد تا س��رانجام بخش بازرسی و نظارت 
بورس كالا تشكيل شد و پس از آموزش در سازمان 
بورس ،گمان می كنم كه بتوانند به عنوان بازرس در 
بورس كالا وظايف خودشان را به خوبی انجام دهند.

 براى راه اندازى اين بخش بند 2 ماده 2 
يا ماده 3 قانون مصوب كرده؟

نه.
  اينكه بازرسی ها در خود بورس انجام 

شود؟

خود انتظام هستند و اين يك بخشی از تشكل 
خود انتظام است، به طوری كلی اگر بخواهم بيان 
كنم فعاليت های زيادی در ح��وزه بورس كالا از 
سوی سازمان انجام گرفته است از بخش كارگزاری 
ها و بازرسی گرفته تا ابزارهای مالی جديد، تدوين 

مقررات پذيرش كالا، ورود محصولات جديد و .....
يكی ديگر از مس��ائلی كه س��ازمان در حوزه 
ب��ورس كالا انج��ام داد. سيس��تم مانيتورينگ 
بر معاملات و نظ��ارت بر معاملات ب��ازار بورس 
كالاست، اين سيس��تم نظارتی ) سمپاك (  اين 
امكان را به سازمان می دهد تا بر معاملات بورس 
كالا نظارت كامل داش��ته باش��د. بنابراين با نرم 
افزاری كه در سازمان ايجاد كرديم بخش نظارتی 
س��ازمان كه يكی از وظايف اصلی سازمان بورس 
محسوب می شود را به خوبی انجام دهيم و نظارت 

كامل بر معاملات بورس كالا  داريم .
 آيا تخلفی هم از طريق اين نرم افزار كه 

ارائه داديد شناسايی كرديد؟
بله، تخلفاتی هم بوده و پيگری های لازم هم 

انجام شده است.
بنابراين من فكر می كن��م كارهای زيادی در 
اين مدت انجام ش��ده البته نبايد به اين كارهای 
انجام ش��ده كفايت كرد بلكه ما هنوز در ابتدای 
راه هستيم و هنوز مسير طولانی را  بايد در بورس 
كالا طی كنيم. م��ا اخيرا بح��ث بازنگری آئين 
نامه معاملات و اتاق پاياپای را در دس��ت داريم، 
اصلاحاتی را هم در آئي��ن نامه اتاق پاياپای و هم 
در آئين نامه معاملات تصوي��ب خواهيم كرد تا 
انشالله مقررات بهتری را در بورس كالا برای اجرا 

داشته باشيم. 
 آق�اى دكتر اتفاقی كه ب�راى معاملات 

آتی افتاده را چطور ارزيابی می كنيد؟
كدام اتفاق؟

  اينكه معاملات آتی شمش طلا  متوقف 
شده ! 

بحث طلا، بله احتم��الا معاملات جديد  بوده 
ديگر.

 نه، به علت نوسانات قيمت بود!
بنده اعتقاد دارم كه نوس��انات ب��ازار يكی از 
ش��رايط لازم برای بازار فيوچرز اس��ت، اصلا اگر 
نوساناتی وجو نداشته باش��د فيوچرز معنا ندارد 
فيوچرز در شرايط نوسانات اس��ت كه معنا پيدا 
می كند بنابراين من اين بحث را حتی پيگيری 

كردم و دوستان اعلام كردند كه كار ادامه دارد.
   بله ادامه دارد اما تحويل مهرماه براي 

مدتي متوقف شده بود!
من دليلی بر توقف نمی بينم يعنی فكر می كنم 
دليلی برای توق��ف وجود ندارد. بح��ث اينكه در 
مواقع نوس��انات قيمت خيلی زياد به چه صورت 
قيمت ها را تعديل كنن��د نيازمند يك چارچوب 
قانونمند و اصولی دارد كه هيات مديره بورس كالا 
بايد آن را تصويب كند. البته كار پيچيده ای نيست 
در بورس های خارجی هم ش��اهد هستيم كه به 
يكباره در طول يك روز 30 الی 40 دلار قيمت طلا 
بالا و پايين می رود. برای اين اتفاق در بورس های 
خارجی هم سازكار منظم و مرتبی وجود دارد كه 

اين معاملات را كنترل می كند.
 در مورد كارگزاران محصولات پتروشيمی 

چطور؟ آيا تعداد آنها افزايش خواهد يافت؟
اين موضوعی اس��ت كه ما در هي��ات مديره 
س��ازمان نيز ب��ر روی آن بحث داري��م بالاخره 
افرادی كه در حوزه پتروش��يمی فعال هس��تند 
بايد بتوانند كارگزاری داشته باشند، اما براساس 
مصوبه هيات وزيران كارگ��زاران نمی توانند در 

معاملات ذی نفع باشد.
 مگر اين مصوبه فقط براى فولاد قطعی 

نشده است؟
چرا  ما  الان كارگزاران جديدی در بورس كالا 
داريم كه هيچ كدام در معاملات ذی نفع نيستند.

 در كل معاملات نيستند يا در معاملات 
فولاد؟

در فولاد، ديگر هيچ ورودی نخواهيم داشت.
 براى محصولات پتروش�يمی چطور؟ 

می توانند ذى نفع باشند؟
خير برای محصولات پتروش��يمی هم همين 

قانون اجرا خواهد شد.  
 يعنی عطف به همان قانون؟

بله، بنابراين ما ب��ه كارگزارانی مجوز خواهيم 
داد كه در معاملات بورس كالا ذی نفع نباش��ند 
ولی به هرحال اين جزو موضوعاتی اس��ت كه در 

برنامه سازمان قرار دارد.
 وعده عرضه نفت خ�ام در بورس كالا 
به كجا رس�يد؟ وزير نفت چند وقت پيش 
اين صحبت را مطرح كرده ان�د كه در حال 
بررسی عرضه نفت خام در بورس هستند. 

آيا با شما هماهنگ شده؟
خير، هماهنگی با سازمان صورت نگرفته ولی 
هر محصولی كه بخواهد در ب��ورس كالا عرضه 
ش��ود نيازمند پذيرش در هيات پذيرش بورس 

كالاست. 
 امكان عرضه آن در ب�ورس كالا وجود 

دارد؟
به هر حال نفت خام يك سری ريزه كاری هايی 
دارد كه با تمام محصولات متفاوت اس��ت. نفت 
خام محصولی بين المللی اس��ت ن��ه داخلی لذا 
برخلاف بس��ياری از محصولات ك��ه در داخل 
معامله می ش��ود و خريداران داخلی دارند، نفت 
خام خريدار داخلی ن��دارد و خريداران نفت خام 
عمدتا بين المللی هستند. همچنين درآمد كشور 
وابسته به نفت خام است و قانون و مقررات وزارت 

نفت نيز حاكم بر معاملات اين محصول است.
در حال حاظر قيم��ت گذاری نف��ت خام ما 
بر اساس يك سری دس��تورالعمل های مصوب و 
براساس چارچوب خاصی تعيين می شود. حتی 
فصل ها نيز بر روی قيمت نفت اثر دارد در بعضی 
از فصول نفت خام ايران گران تر از نفت خام ديگر 
كشور ها ست و در بعضی از فصول ارزان تر است. 
بنابراين اگر نفت خام بخواه��د در بورس عرضه 
ش��ود جدا از مس��ئله عرضه و تقاضا يك سری 
ريزه كاری های ديگری نيز وج��ود دارد كه بايد 
در نحوه قيمت گذاری آن لحاظ ش��ود فعلا هم 

چنين چيزی مطرح نيست

بحث اعطاي 
مجوز  كارگزاري  
به فعالان بخش 
پتروشيمي در 

هيات مديره 
سازمان بورس 
و اوراق بهادار 

در حال بررسي 
است 

ماهنامه   خبري ، تحليلي و علمي 
شماره  هفدهم و هجدهم  /  آذرودي ماه 8۷

12




